
بره کشان بهاری مالیات! 

اگرچــه دیگر خبــری از ارزانی و فراوانی گوشــت 
گوســفند بومی در ســه ماهه اول سال نیست که به 
بره کشان سیاه بهار معروف بود زیرا بر اساس آخرین 
گزارش های موثق طــی همین روزها تعداد یکصد و 
ده هزار رأس از این متاع ارزشمند توسط قاچاقچیان 
از مرزها خارج شــده تا نه تنها ارزانی و فراوانی وجود 
نداشــته باشــد، بلکه کمبود گرانــی آن به مرغ هم 
تســری پیدا کند و قیمت گرم آن بــه مرز کیلویی 

یکصد هزار تومان برسد.
 اما در مقابل فصل بهــار و بخصوص پایان خرداد و 
تیرمــاه آن را می توان بره کشــان رونق مالیات برای 
دولت دانست تا مؤدیان با ارائه مفاصا حساب ها دیون 
خود را به خزانــه واریز کنند که در این میان بازهم 
متخصصــان خبره دفترنویســی بتوانند راه های فرار 
از پرداخت حقوق بیت المــال را به مؤدیان بیاموزند 
و بفروشند! و با اســتفاده از تبصره ماده ۱۰۰ اقدام 
به دور زدن قوانیــن و پرداخت مالیات توافقی کنند 
تا این بخش از ســال هم بره کشــان بهــاری برای 
بعضی ها باشد! غلامحســین کرمی، عضو کمیسیون 
برنامه وبودجه مجلس، می گوید: »متأســفانه سیستم 
درستی برای جلوگیری از فرار مالیاتی تعریف نشده 
است. باید این سیستم و فرآیند را اصلاح و یک نظام 
مالیاتی صحیح، عادلانه و هوشمند تهیه کنیم. عمده 
مشکلات ما درزمینه فرار مالیاتی از نبود سامانه های 
دقیــق اطلاعاتــی رصد مشــاغل و همچنین برخی 
معافیت هــا نشــئت می گیرد و اگر ایــن دو موضوع 
به درستی حل شــود، قطعاً هیچ صنفی فرار مالیاتی 

نخواهد داشت. 
در تمامی کشــور های دنیا، چــون قانون خوب اجرا 
می شــود و همچنین راهی برای فــرار مالیاتی وجود 
ندارد، همه اصناف و مشاغل مالیات خود را پرداخت 
می کنند. قانون به صراحت به بحث ســامانه محوری 
به جای ممیز محوری اشاره کرده است و اگر اطلاعات 
تکمیل شود و سازمان امور مالیاتی به طور دقیق این 
اطلاعات را مرجع قــرار دهد به راحتی بخش بزرگی 
از فرار مالیاتی اصناف و مشــاغل خاص با درآمد های 
بالا کاهــش خواهد یافت. مــا می توانیم ریگی را در 
افغانستان شناسایی کنیم، اما نمی توانیم کسی را که 
فرار مالیاتی دارد شناسایی کنیم؟ این اراده باید بین 
مسئولان باشد که با کســانی که فرار مالیاتی دارند 
برخورد قاطع شــود. اتفاقاً مردم عادی مالیات واقعی 
خود را می پردازند و با کاهش فرار مالیاتی خوشحال 
هم می شوند. اشــکال ما قانون و خلأ قانونی نیست، 
در اجرا ما مشــکل داریم که این اجــرا نیاز به ابزار 
دارد و این ابزار ها هم ســخت افزار و هم نرم افزارهایی 
می تواند باشد که لازم داریم. ما هم در سخت افزاری و 
هم نرم افزاری مشکل داریم. هم دستگاه های نظارتی 
مــا باید نظارت را دقیق تر کنند و هم باید سیســتم 
به گونه ای هوشمند باشد که من هر گردش مالی دارم 
ثبت شود. هر فرد ایرانی چند کارت دارد. در دنیا هر 
فرد یک کارت دارد و یک حســاب بیشتر ندارد. باید 
این حساب ها متمرکز شــود و حتی حساب تجاری 
از غیرتجاری تفکیک و گردش حســاب ها نیز کنترل 
گردد تا به آســانی مالیات اخذ شود.« کسری بودجه 
یکــی از موارد مهم در ایجاد تورم های ســاختاری و 
همچنین فشار بر نظام بانکی در جهت خلق پول در 
همین چهارچوب اســت. بحث توزیع ثروت و کاهش 
فاصله طبقاتی نیز می تواند کمک شــایانی به این امر 
کند و اصلاح نظام مالیاتــی و وجود درآمد پایدار را 
بــرای دولت رقــم بزند که نظام مالیاتی هوشــمند، 
عادلانــه و مبتنی بر جریان درآمد هــر فرد یکی از 
مهمتریــن رویکردها در بحث مهار تــورم و کاهش 
شــکاف طبقاتی خواهد بود. در ســال ۱4۰۱ تعداد 
مؤدیــان مالیاتی که اظهارنامــه داده بودند، افزایش 
اندکی داشــت ولی تعداد مؤدیان اســتفاده کننده از 
تبصره ماده ۱۰۰ تقریبا 4/2 برابر شد و از حدود 2/۱ 
میلیون نفر به 3 میلیون نفر و درآمد وصولی مالیات بر 
حقوق کارکنان بخش عمومی، سرانه مالیات دریافتی 
از کارمندان در سال ۱4۰۰ حدود 8/8 میلیون تومان 
و در سال ۱4۰۱ حدود ۱۰ میلیون تومان بوده است 
که به عبارتی کارمندان دولت 5/۱ برابر مشاغل آزاد 

مالیات پرداخت کرده اند. 
جبــار کوچکی نژاد، عضو کمیســیون برنامه وبودجه 
مجلــس، دراین بــاره می گویــد: »اصلی ترین دلیل 
درزمینه فرار مالیاتی مشاغل خاص نیز بحث تبصره 
ماده ۱۰۰ اســت. مهم ترین و پرکاربردترین حکم در 
حوزه مالیــات بر درآمد مشــاغل، تبصره ماده ۱۰۰ 
قانون مالیات های مستقیم اســت که در این تبصره 
آمده است سازمان امور مالیاتی کشور می تواند برخی 
از مشــاغل یا گروه هایی از آنــان را که میزان فروش 
کالا و خدمات سالانه آن ها حداکثر 3۰ برابر معافیت 
موضوع ماده 84 این قانون باشــد از انجام بخشی از 
تکالیف از قبیل نگهداری اسناد و مدارک موضوع این 
قانون و ارائه اظهارنامه مالیاتی معاف و مالیات مؤدیان 
مذکــور را به صورت مقطوع تعیین و وصول نماید. در 
مواردی که مؤدی کمتر از یک ســال مالی به فعالیت 
اشتغال داشته باشــد، مالیات متعلق نسبت به مدت 
اشتغال محاســبه و وصول می شود. حکم این تبصره 
مانع از رسیدگی به اظهارنامه های مالیاتی تسلیم شده 

در موعد مقرر نخواهد بود.« 
حالا این تبصره ماده ۱۰۰ مالیاتی است که می تواند 
حکم بره کشان بهاری را برای بعضی از مؤدیان مالیاتی 
داشــته باشــد و البته همین ماده ۱۰۰ معجزه گر در 
شــهرداری ها هم نقش ارزنده ای دارد تا ساخت های 
خلاف و تعدی بــه حریم زندگی دیگر شــهروندان 
کــه بابت محافظت و مراقبت از آن بر اســاس قانون 
عوارضی چون اخذ پروانه داده اند نادیده گرفته شــود 
و ایــن روزها مجوزی از وزارت کشــور برای کان لم 
یکن بودن رأی های تخریب ماده ۱۰۰ به  شرط توافق 
و پرداخت وجوه کلان و کســب رضایت شهرداری ها 

صادر شود تا بره کشان آن ها باشد!

بی توجهی تا کی؟!

فیدل کاســترو اکنون دیگر زنده نیســت اما انقلابی که او 
رهبری اش را بر عهده داشت، همچنان زنده است.

در ســفر ســید ابراهیم رئیســی به سه کشــور ونزوئلا، 
نیکاراگوئه و کوبا در آمریکای لاتین، موبا سومین کشوری 
بود که میزبان رئیس جمهور ایران شد. سه کشور انقلابی و 
ضد آمریکایی که همسویی و روابط عمیقی با ایران دارند.

در آخرین دور سفر سید ابراهیم رئیس او و هیئت همراه به 
کوبا رفت و با رائول کاستروی 92 ساله برادر فیدل کاسترو 
دیدار و گفت وگو کرد. رائول کاســترو پس از فیدل رهبری 
کوبا را چند ســالی برعهده گرفت و سپس از قدرت کناره 

گیری کرد اما همچنان رهبر معنوی کوبا است.
سید ابراهیم رئیســی در آخرین بخش از برنامه های سفر 
رســمی دو روزه به کوبا در دیدار با »رائول کاسترو« رهبر 
معنــوی و رئیس جمهور ســابق این کشــور گفت: امروز 
روابط سیاسی تهران و هاوانا در عالی ترین سطح از ابتدای 

برقراری روابط دو کشور قرار دارد.
رئیس جمهور با اشــاره به پیشــرفت ها و دســتاوردهای 
انقــلاب کوبا، به خصوص در زمینه بهداشــت و ســلامت 
افزود: اقتضای این ســطح از روابط سیاسی میان دو کشور 
این اســت که در ســایر حوزه ها از جمله اقتصادی، فنی، 
بیوتکنولوژی، پزشــکی، دارویی و تولید واکسن نیز شاهد 

گسترش روابط و همکاری های فیمابین باشیم.
رئیســی جمهور با تمجید از صبوری، ایستادگی و روحیه 
آزادی خواهــی دولت و ملــت کوبا در برابــر تحریم های 
ناعادلانه و یکجانبه آمریکا علیه این کشــور، ۶ دهه اعمال 
تحریم علیه این کشــور و نقض گسترده حقوق بشر علیه 
ملت کوبا از ســوی مدعیان دفاع از حقوق بشر را محکوم 
کرد. رئیسی همچنین بر ضرورت اتحاد و همفکری هر چه 
بیشتر کشورهای همسو در مقابل استکبار جهانی، به ویژه 
در پــی تحولات اخیر در عرصــه بین الملل و گذار از نظام 

کنونی به نظام چندجانبه گرایی تاکید کرد.
»رائول کاســترو« رهبر معنوی و رئیس جمهور سابق کوبا 
نیز در این دیدار با تمجید از مبارزات انقلابی ملت ایران و 
44 سال ایستادگی آنان در مقابل زورگویی های استکبار و 
امپریالیسم جهانی گفت: امروز دوران یکجانبه گرایی به سر 

آمده و در حال گذار به چندجانبه گرایی هستیم.
رائول کاسترو همچنین به بیان خاطراتی از دوران مبارزات 

خود و برادر فقیدش پرداخت.

نشست مشترک هیئت های عالی رتبه ایران و کوبا
روسای جمهور ایران و کوبا با توجه به توانمندی های ایران 
در زمینه نانوتکنولوژی و نیز توانمندی های کوبا در عرصه 
بایوتکنولوژی، با تشــکیل کارگروه مشترک همکاری های 

فناورانه موافقت کردند.
ســید ابراهیم رئیسی در جریان سفر رســمی به کوبا، در 
نشست مشــترک هیئت های عالی رتبه دو کشور، پیشنهاد 
کرد با توجه به توانمندی های ایران در زمینه نانوتکنولوژی 
و نیز توانمندی های کوبا در عرصه بایوتکنولوژی، کارگروه 
مشــترک همکاری هــای فناورانــه میان دو کشــور برای 
همکاری های مکمل در این زمینه ها تشــکیل شود که این 

پیشنهاد با استقبال رئیس جمهور کوبا همراه بود.
رئیس جمهور در ابتدای سخنان خود ضمن ادای احترام به 
مردم مقاوم و صبور کوبا و نیز قهرمانان ملی این کشور، یاد 
همه کســانی که برای استقلال و آزادی این سرزمین جان 

خود را از دست دادند، گرامی داشت.
رئیســی با اشــاره به اینکه روابط ایران و کوبــا از ابتدای 
پیروزی انقلاب اسلامی متحول شــد، گفت: در سال های 
ســپری شده از پیروزی انقلاب اســلامی، روابط دو کشور 
همواره رو به گســترش بوده و به ویژه در ســال های اخیر 
و در جریان همه گیری کرونا، همکاری های ســازنده ای در 
زمینه تولید واکســن و در عرصه زیســت فناوری میان دو 

کشور شکل گرفت.
رئیسی با بیان اینکه ایران و کوبا اشتراکات مهمی از جمله 

در زمینه مبارزه برای استقلال و تلاش جهت حفظ مواضع 
انقلابــی خود دارند، افزود: جمهوری اســلامی ایران آماده 
همکاری با همه کشورها است، اما اگر کشوری علیه منافع 

ملت ما اقدام کند، مقابل او خواهیم ایستاد.
رئیس جمهور با اشــاره به اینکه ملــت ایران در برابر همه 
توطئه ها ایســتاده و با وجود تحریم ها و فشارهای گسترده 
در مسیر پیشرفت خود متوقف نشده و تحریم های آمریکا 
را به شکست کشانده است، اظهار داشت: جمهوری اسلامی 
ایران یکی از راه های مؤثر برای مقابله با تحریم ها را روابط 

گسترده و نزدیک با کشورهای مستقل می داند.
وی با اشاره به ظرفیت های متقابل در ایران و کوبا از جمله 
در حوزه های زیســت فناوری، نانوفنــاوری و منابع معدنی 
متنــوع تصریح کرد: تبــادل این ظرفیت هــا و نیز مبادله 
تجربیــات فیمابین یکی از راه های گســترش همکاری ها 
بین دو کشــور اســت. دو کشــور همچنین ظرفیت های 
خوبــی در زمینه های اقتصادی و تجــاری و نیز همکاری 
برای ســاخت نیــروگاه برق دارند. رئیــس جمهور با بیان 
اینکه امیدوارم ســفر بنده به کوبا و ســفر شــما در آینده 
نزدیــک به تهــران، گام های مؤثــری در زمینــه ارتقای 
سطح روابط دو کشــور باشد، خاطرنشان کرد: فعال شدن 
کمیسیون مشــترک همکاری اقتصادی دو کشور می تواند 
 راهکارهای ســریع تری برای عملی شــدن توافقات میان 

دو کشور ارائه دهد.
رئیســی در پایان بــا تاکید بر اینکه آمریــکا و قدرت های 

زورگو نمی توانند در برابر قدرت ملت های مســتقل کاری 
از پیــش ببرند، گفــت: تلاش ها و همکاری ما در مســیر 
پیشــرفت می تواند موجب امیدواری ملت های مســتقل و 

ناامیدی سلطه گران شود.
»میگل دیاز کانل« رئیس جمهور کوبا نیز در این نشســت 
با خوشــامدگویی بــه رئیس جمهور کشــورمان و هیئت 
عالی رتبــه همراه و درخواســت ابلاغ ســلام و احترام وی 
به رهبر معظم انقلاب اســلامی گفت: ســفر جنابعالی به 
کوبا بســیار پرمعنا و گواه وجــود مجموعه ای از ارزش ها و 

دیدگاه های مشترک میان دو کشور است.
رئیس جمهور کوبا با اشاره به سفر منطقه ای دکتر رئیسی 
به آمریکای لاتین افزود: ســه کشــوری که مقصد ســفر 
منطقه ای شــما بود، رابطه معناداری با انقلاب ایران دارند. 
ونزوئلا، نیکاراگوئه و کوبا همراه با ایران کشورهایی هستند 
که با مقاومــت قهرمانانه خود با اقدامــات مداخله جویانه 
و تحریــم امپریالیســم مقابله کردند و این ســفر نشــانه 
همبستگی بین کشورهایی است می خواهند سبک زندگی 

مستقل داشته باشند.
میگل همچنین ســفر رئیســی بــه کوبا را باعــث ایجاد 
مســیرهای جدید همکاری دوجانبه و نیز تقویت تعاملات 
بین المللی دو کشــور در راســتای حــل معضلات جهانی 
دانســت و تصریح کرد: توافقاتی که در این ســفر حاصل 
شد باعث تقویت همکاری های اقتصادی و تجاری دو کشور 
خواهد شــد و بنده شــخصاً اجرای این توافقات را دنبال 

خواهم کرد.
وی با ابــراز اطمینان از اینکه ســفر آیت الله رئیســی به 
کوبا نقطــه عطفی در تاریخ روابط دو کشــور خواهد بود، 
گفت: روابط دو کشــور بر پایه دوســتی، احترام متقابل و 
درک مشــترک از مســائل بین المللی استوار است و امروز 
زمینه های متنوع همکاری فیمابین در عرصه های تجاری، 
اقتصادی، نانوفناوری، زیست فناوری، علمی، انرژی، معدن، 
گردشــگری و تولید مواد غذایــی می تواند به قوام بیش از 

پیش این روابط بیانجامد.
میگل دیاز کانل با استقبال از سرمایه گذاری سرمایه گذاران 
ایرانی در کوبا اظهار داشت: از اینکه ایران بازیگری مؤثر و 
مهم در بازار کوبا باشــد استقبال و حمایت کرده و فعال تر 
شدن کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی دو کشور 

را برای تحقق این اهداف دنبال می کنیم.
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گزارش
پایان سفر رئیس جمهور به سه کشور آمریکای لاتین 

رئیسی در سرزمین فیدل کاسترو

رئیس مجلس شــورای اسلامی در سومین نشســت هم اندیشی بررسی لایحه 
عفاف و حجاب گفت: به عنوان یک نماینده، شهروند، بسیجی و کسی که میراث 
دار شــهدا هستیم باید بررسی همه ابعاد این لایحه را دنبال کنیم تا ان شاء الله به 

قانونی به تمام معنا و دارای تمامی ساحت های لازم برسیم.
جلســه برگزار شده در مشهد، سومین نشســت تخصصی از نشست های بررسی 
زوایای مختلف لایحه حمایت از فرهنگ عفاف و حجاب اســت، این نشست ها به 

منظور دریافت نظرات، دیدگاه ها، انتقادات و نقطه نظر نخبگان برگزار می شود.
در ابتدای این نشست، شایســته خو مدیر مکتب نرجس و فعال فرهنگی گفت: 
برای تضمین اجرایی قانون عفاف و حجاب به ساختار نظارتی قوی نیازمند است. 
تسامح در برابر جریان برهنگی، جامعه را به سوی شکست در برابر سرمایه داری 
ســوق می دهد. همچنین؛ حجت الاسلام سید محمدمحسن دعایی استاد حوزه 
و دانشــگاه با بیان این که لایحه عفاف و حجاب به شکلی صددرصدی ناکارآمد 
است گفت: چرا در لایحه حجاب هیچ امر ایجابی و فرهنگی در نظر گرفته نشده 
اســت؟ لایحه حجاب راه بی حجابی را برای ثروتمندان هموار می کند و قاطبه 

متدینین از این لایحه سرخورده می شوند.
در ادامه، حجت الاسلام رضا دانشور ثانی عضو هیات علمی دانشگاه علوم اسلامی 
رضوی افزود: قانون حجاب باید به شــکلی نوشته شــود که قابلیت اجرا داشته 

باشد، در حالی که در لایحه اخیر حدود حجاب و عفاف مشخص نشده است.
حجت الاســلام والمســلمین محمدجواد نظافت عضو شورای عالی حوزه علمیه 
خراسان نیز گفت: در امر حجاب باید به ریشه ها توجه کنیم، دختر بدحجابی که 

می بینید، مظلوم اســت زیرا گرفتار آموزش و پرورش و دیگر نهادهای ناکارآمد 
ما بوده اســت. این استاد برجسته حوزه علمیه خراسان تأکید کرد: هر کاری که 

قصد داریم برای حجاب انجام دهیم، باید خط قرمز ما، انسجام اجتماعی باشد.
حجت الاســلام صاحبقرانی مدیرکل تبلیغات اسلامی استان خراسان رضوی در 
نشست رئیس مجلس با حوزویان و صاحب نظران در عرصه خانواده عنوان کرد: 

آسیب جدی لایحه عفاف و حجاب، تک بعُدی بودن آن است. 
حجت الاســلام محمد حسن وکیلی اســتاد حوزه و دانشگاه نیز در این نشست 
گفت: خلأهای فکری نســل جوان با گفت وگوهای کارآمد حل می شود، مسئله 
حجاب بیش از آنکه ریشــه در حیا و عفاف داشته باشد به مسائل کلان اعتقادی 
مربوط است. در این نشست، راضیه خدیوی فعال حوزه عفاف و حجاب نیز گفت: 
رفتارهای شــتاب زده و تنش زا به نفع دشــمنان تمام می شود و در عین حال 
ســهل انگاری ها می تواند از بی حجابی قبح زدایی کند. این فعال حوزه عفاف و 
حجاب تاکید کرد: هر طرحی نوشته می شود جامعه را نباید دچار دوقطبی کند.
حجت الاســلام مروارید اســتاد حوزه نیز در نشست رئیس مجلس با حوزویان و 

صاحب نظران عرصه خانواده گفت: هیچ سیاســتگذاری واحد و استراتژیکی در 
لایحه مذکور دیده نمی شــود. برخورد کیفری حتما لازم است، اما اکتفا به ابزار 

قضائی و کیفری پاسخگو نیست.
حجت الاســلام محمد الهی خراســانی مدیر پروژه تحلیل راهبردی ساماندهی 
وضعیت حجاب نیز در این نشســت گفت: برای قانون حجاب به تفاهم اجتماعی 
نیاز داریم و معتقدم در شــرایط کنونی اقدام مجلس برای تصویب لایحه ارتقای 

امنیت زنان یک شاهکار بود.
در ادامه این نشســت موسی غضنفرآبادی رئیس کمیســیون قضایی و حقوقی 
مجلس یازدهم هم با بیان اینکه باید فرصت امروز را مغتنم بدانیم و پیشنهادات 
عملی برای اصلاح اشکالات لایحه ارائه شود، عنوان کرد: باید تا جایی که امکان 
دارد مسائل فرهنگی را در لایحه عفاف و حجاب بیاوریم و از همه صاحب نظران 

می خواهم کمک کنند تا این لایحه آبرومند و موثری باشد.
محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی نیز در این نشست گفت: به 
عنوان یک نماینده، شهروند، بســیجی و کسی که میراث دار شهدا هستیم باید 
بررســی همه ابعاد این لایحه را دنبال کنیم تا ان شاء الله به قانونی به تمام معنا و 

دارای تمامی ساحت های لازم برسیم.
رئیس قوه قانون گذاری با تاکید بر اینکه جنس این کار به گونه ای اســت که تنها 
با کمیسیون قضایی و حقوقی و کمیسیون فرهنگی نمی شود به یک قانون جامع 
رسید، عنوان کرد: این یک کار جمع سپاری است و در این مسیر باید دیدگاه های 

همه افراد صاحب نظر را جمع آوری کرده و در تدوین لایحه استفاده کنیم.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

باید همه ابعاد لایحه عفاف و حجاب 
بررسی شود

آیت الله آملی لاریجانی:

 مجمع تشخیص 
 بر اثر فضاسازی 

عقب نشینی نمی کند

رئیس مجمع تشــخیص مصلحــت نظام گفــت: توصیه 
اینجانــب به همه دلســوزان آن اســت که اجــازه دهند 
مجمع تشــخیص در یک فضای آرام و سازنده، آنچه را که 
تشــخیص می دهد انجام دهد ضمن آنکه با اصل شفافیت 

مخالف نیستم.
آیــت الله آملی لاریجانی، در جلســه مجمع، به تشــریح 
وضعیت مصوبه مجلس در خصوص »شفافیت قوای3 گانه، 
دســتگاه های اجرایی و ســایر نهادها« در مجمع و هیئت 
عالی نظارت پرداخت و با اشاره به اینکه در چند روز اخیر، 
نسبت به مصوبه مجمع در جلسه گذشته مطالب مختلفی 
در رســانه ها بیان شده است، خصوصاً برخی از مسئولین و 
بعضی نمایندگان محترم مجلس، مطالب نادرستی مطرح 

کرده اند که نسبت دادن آنها به مجمع درست نیست.
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام بــا تاکید بر اینکه 
مجمع بر حسب وظیفه اش، در موارد اختلافی بین مجلس 
و شــورای نگهبان مصلحت را تشــخیص می دهد، گفت: 
اعضای محترم مجمع تشــخیص، از شــخصیت های بارز 
نظام اند. برخی مدت های طولانی در دستگاه های اجرایی، 
تقنینی و قضائی بوده اند. با قوانین و مشکلات کشور آشنا 
هستند و بر اساس نصب توسط مقام معظم رهبری در این 
جایگاه قرار گرفته اند که از داشته هایشــان استفاده کنند 
و بنا نیســت که مجمع مرعوب فضاسازی ها شود و عقب 
نشــینی کند. نمی توانیم مســئولیت خودمان را رها کنیم 

چون عده ای خوششان نمی آید.
آملی لاریجانی به موضوع رســیدگی به مصوبه مجلس در 

خصوص »شــفافیت قوای 3 گانه، دســتگاه های اجرایی و 
ســایر نهادها« در مجمع اشاره کرد و اظهار داشت: درباره 
موضوع شــفافیت، فضاسازی های نادرســتی علیه مجمع 
ایجاد شــد. مطالبی در رســانه ها بیان شده که در مصوبه 
مجمع نبوده اســت. آنچه که اعضای محترم مجمع به آن 
رأی ندادنــد، قانون گذاری مجلس، بــر خلاف نص قانون 

اساسی در مورد مجمع تشخیص مصلحت نظام بود.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه تصریح کرد: 
اعضای محترمی که در مجمــع رأی ندادند، اینگونه نبود 
که به ماهیت شــفافیت رأی نداده باشند. نظرشان مشابه 
اشــکال شــورای محترم نگهبان بود: اینکه بر خلاف نص 
اصل ۱۱2 قانون اساسی، مجلس برای مجمع قانون گذاری 

کرده است.
وی افــزود: آن مصلحتی که اصراری مجلس اســت، باید 
مصلحت ملزمه ای باشــد که بدیل هم نداشته باشد. الان 
در بحث شــفافیت، چه مصلحتی وجــود دارد که اعضای 
مجمع تأییــد کنند که مجلس محترم حق داشــته فراتر 
از اختیاراتش در حیطه مجمع تشــخیص هم تقنین کند؟ 
البته این مصوبه مجمع و فرمایشــات اعضای آن، منافاتی 
با این ندارد که خودشــان بعداً تشخیص دهند شفافیت را 
در چارچــوب خاص در آئین نامه مجمع بیاورند. این نکته 
را در جلســه گذشــته اعضای مجمع فرمودند و این بحث 

مستقلی است.
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: اینکه برخی 
از نماینــدگان مجلــس گفته اند »مجمع تشــخیص همه 
دســتگاه ها را ملزم کرده است که شفافیت را اعمال کنند 
الا خودش«. این سخن، مغالطه آمیز است. مگر کار مجمع 
تقنین است که دستگاه های دیگر را الزام به شفافیت کند؟

وی ادامه داد: شــورای محترم نگهبــان به مصوبه مجلس 
فقط دو نکته را اشــکال گرفته است. یکی در مورد مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و دوم هیئت عالی نظارت مجمع. 
فقط این دو مورد به مجمع ارجاع شــده اســت و مجمع 
راجع به این دو نکته بحث کرده و گفته است: مصلحتی را 

که مجلس می گوید احراز نکردیم.
آملــی لاریجانــی افزود: مجمــع معتقد بود کــه اگر این 
مصلحت اصراری مجلس را تأیید کند، یعنی پذیرفته است 
که مجلــس محترم در جایی که اختیــار هم ندارد، ورود 
کنــد و تقنین نماید. خود مجلس محترم باید به این مهم 
توجه می کرد. چه در مورد شــورای نگهبان و چه در مورد 

نهادهای دیگر.
وی گفت: توجه داشته باشــید که مغالطه دوم این سخن 
که »مجمع تشــخیص همه را ملزم کرده به جز خودش«، 
متضمن اشــتباه دیگری هم هســت. الان شورای نگهبان 
از تحت تعمیم مصوبه مجلس خارج اســت. چه مصلحتی 
در خروجش وجود داشــت که مجلس عقب نشینی کرد؟ 
مجلــس خبرگان رهبری نیز از شــمول این مصوبه خارج 
شده اســت، چه مصلحتی بوده که خارج شده است؟ چرا 

فقط مجمع تشخیص را آماج انتقادات قرار داده اید؟
آملی لاریجانی ادامه داد: توصیه اینجانب به همه دلسوزان 
نظام آن اســت که اجازه دهند مجمع تشخیص در فضایی 
آرام و سازنده، آنچه را که تشخیص می دهد انجام دهد. در 
جلسه گذشته هم صراحتاً عرض کردم که با اصل شفافیت 

مخالف نیستم و آن را معقول می دانم.
وی در ادامــه به نامه اخیر وزیر اقتصــاد به رئیس مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام اشاره کرد و تاکید کرد: گلایه ای 
هم از وزیر محترم اقتصاد داریم. ایشان شخصیت منطقی 
و فهیمی هســتند. ایشان نامه ای به من نوشته اند و قبل از 
اینکه نامه به دســت بنده برسد در فضای مجازی منتشر 
کرده انــد و انتظاراتی را بیان کرده اند. چه بســا محتوای 
نامه هم اشکالی نداشته باشــد. در رابطه با مسائل وزارت 
اقتصاد و مصوبه ای که مطرح اســت وزیر محترم و اعضای 
مرتبــط در دولت و مجلس نیز به جلســات مجمع دعوت 
می شــوند. حتی در کمیســیون های مجمع دعوت شده و 
بحث می شود. مطالب بررسی می شود. چه نیازی است که 

در فضای مجازی اینگونه فضاسازی شود.
پس از این ســخنان، مجمع تشــخیص مصلحت نظام با 

حضور رؤســای قوای مقننــه و قضائیه، دبیــر و اعضای 
مجمع، وارد دســتور خود برای تدوین سیاست های کلی 
توسعه دریامحور شد. در این جلسه، پیشنهاد »ایجاد مرکز 
یا پایتخت دریایی کشــور« و »نقش دهی به اســتان های 
کشــور و مشارکت آنها در توسعه دریا محور« بند دوم این 
سیاست ها، که در جلسه پیشین صحن برای بررسی بیشتر 
به کمیســیون زیربنایی و تولیدی مجمع ارجاع شده بود، 

مجدداً مطرح و مورد بررسی قرار گرفت.
در این جلســه، که اعضا با اشــاره به اشــکالات و موانع 
موجــود در ایجاد پایتخت و مرکزیت دریایی و همچنین با 
تاکید بر جایگزینی و استفاده از الگوهای جدید توسعه به 
جای مدل هــای قدیمی ناکارآمد، معایب و معضلات ایجاد 
تشــکیلات ســازمانی جدید در این خصوص را برشمردند 
و بــا اکثریــت آرا بنــد دوم پیش نویس سیاســت های 
کلی توســعه دریامحــور را به این شــرح مصوب شــد: 
»سیاســتگذاری یکپارچه و مدیریت منسجم و هم افزای 
توســعه دریامحور همراه با تقســیم کار ملــی برای بهره 
گیــری مؤثر و بهینه از ظرفیت هــا، منابع و ذخایر مناطق 
 ســاحلی و دریایی با ایجاد ســاختار و ســازوکار مناسب 

و اختیارات لازم.«
در ادامه این جلســه، موضــوع »هم پیوندی و نقش دهی 
اســتان های کشور برای توسعه دریایی کشور« مورد مداقه 
اعضا قرار گرفت که پس از استماع نظرات موافق و مخالف، 

به تصویب نرسید.
در این جلســه که فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اســلامی ایران و جانشــین فرمانده نیروی دریایی ســپاه 
پاســداران انقلاب اســلامی و نماینده شــورای توســعه 
سواحل مکران حضور داشــتند، رسیدگی به پیش  نویس 
سیاست های توســعه دریامحور که از ســوی مقام معظم 
رهبری به مجمع تشــخیص مصلحت نظام ارســال شده 
بــود، پایان یافت و نتیجــه مذاکــرات و مصوبات مجمع 
 بــرای تأیید مقــام معظم رهبــری به معظم لــه تقدیم 

خواهد شد.

روزنامه نگار پیشکسوت
حسن  روانشید


